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Jak si užít tradiční Vánoce
24. 12 - 6.1. Vánoce
Jsou to pro většinu lidí nejkrásnější svátky v roce. Zima v čase 
zimního slunovratu přechází do své druhé poloviny. Pro křesťany 
jsou Vánoce oslavou narození Ježíše. Milou připomínkou jsou 
Betlémky, ať už si je vyrobíme nebo se jdeme na nějaký vydařený 
podívat.

24. 12. Štědrý den
Předvečer svátku narození Ježíše. S úklidem se to nemá přehánět, 
ale tradičně se dříve hodně gruntovalo. Předchůdcem stromečků 
byly Betlémky. Stromečky nebo chvojí se dříve zavěšovalo ke 
stropu. Oblíbené je čekání na zlaté prasátko, což je uprostřed 
přípravy štědrovečerní tabule velmi těžké.

25. 12. Boží hod vánoční
Je to den narození Ježíše. Dříve se vůbec nesmělo pracovat, byl to 
den odpočinku. Dnes se tráví často v rodinném kruhu.

26. 12. Svátek svatého Štěpána
Dříve den koledování, dnes hlavně příležitost k návštěvám  
a procházkám. Sv. Štěpán byl jako kazatel ukamenován. Štěpán 
je považován také za ochránce koní, dříve byl známý obyčej 
posypávání obilím, zřejmě jako zajištění budoucí úrody.

28. 12. Svátek mláďátek
Mláďátka byly děti, které dal vyvraždit krutý král Herodes, když 
se dozvěděl, že se má narodit nový židovský král. Herodes se stal 
symbolem krutosti a některé maminky jím i dříve strašily zlobivé děti.

31. 12. Silvestrovské oslavy
Dříve se jako svátek „Silvestr“ neslavil. Dnes k němu patří velkolepé 
oslavy různě po celém světě.

1. 1. Nový rok
Přejeme si zdraví a štěstí a zvědavě očekáváme, co nám nový rok 
přinese. Dáváme si předsevzetí. Dohoda začínat rok 1. ledna je 
novodobá, dříve se vše počítalo podle fází Měsíce a postavení Slunce. 
Někde začínal rok 25. března, jinde 19. března, v našich končinách 
to býval 25. prosinec. Na Nový rok se chodívalo koledovat, byla to 
příležitost si přilepšit. Zimy bývaly často kruté a jídla a peněz málo.

6. 1. Tři králové
Tímto svátkem končí Vánoce, dříve se odstrojoval stromeček, 
chodilo se na tříkrálovou koledu. Podle legendy se v den narození 
Ježíše objevili 3 mudrci od východu a donesli malému Ježíškovi 
dary. Cestu jim ukázala jasná hvězda (kometa). Časem se místo 
mudrců ustálil pojem „králové“. Na dveře se dříve (a často někde 
ještě dnes, když maskovaní králové obcházejí obydlí) psaly znaky: 
K+M+B. Kašpar. Melichar, Baltazar.
Dříve byl za „toho černého“ považován Kašpar, v současnosti je to 
podle literatury Baltazar.

Vánoce jsou svátky, 
kdy si ženy nasazují 
vysokou laťku – 
nejpečlivěji uklidit, 
nejvíce napéci, 
nejlépe nakoupit. 
Proč? O čem jsou 
Vánoce?
Vánoce představují 
svátky duchovního 
rozměru, a pokud 

ten pominete, veškeré snažení přichází vniveč. Doba Vánoc patří 
mezi nejvýraznější dobu bilancování. Uvědomujeme si, jak přes 
veškeré snažení nedokážeme v mezilidských vztazích dávat to, co 
bychom měli, a tak velmi chtěli.
Je třeba udělat pořádek nejen doma, ale právě v mezilidských 
vztazích i vlastní duši.  Já osobně na době adventu a Vánoc miluji 
to, že se vídáme více s rodinou a přáteli. Není-li se s kým stýkat, 
možná je to dobrý podnět k zamyšlení nad vlastním životem, nad 
sváry s druhými lidmi a nad tím, zdali by se nedala otupit ostří 
nožů. Pro křesťany jsou Vánoce svátkem, kdy přichází na svět Boží 
syn v podobě chudého nemluvněte, narozeného v Betlémě. Bůh 
se stal člověkem a tím nám propůjčil podíl na svém božství. Když 
Král nebes na sebe mohl přijmout podobu chudáka, chudák se tak 
může stát králem. Možná bychom se proto o Vánocích měli chovat 
královsky. Jako dobrý moudrý král. Velkoryse, laskavě, se srdcem 
na dlani.

A co na závěr jen krátce přát?
Aby člověk člověka měl rád,
aby jeden druhému víc štěstí přál 
a aby ten rok 2023 určitě za to stál.

Redakční rada obce Žalkovice přeje příjemného prožití 
vánočních svátků a mnoho zdraví a úspěchů v roce 2023.

                      +                                  +                                  + 

Vážení spoluobčané, dovolujeme si Vám všem v těchto dnech 
popřát krásný adventní čas, doba, kdy myslíme na své bližní. Určitě 
jsou to především naše děti, rodiče, prarodiče a sourozenci. Stalo se 
krásnou tradicí vzpomenout na všechny, kteří naši pomoc potřebují. 
Často jsou to lidé, které vůbec neznáme, těžce nemocní, zdravotně 
postižení, staří, opuštění a děti v dětských domovech.
Vždy, a nejen o Vánocích potěší i to, co nestojí ani korunu. Můžeme 
podat ruku, projevit účast, pronést klidné dobré slovo, darovat 
úsměv. Dáváme tím naději, že člověk ve svých strastech života 
není sám a může být lépe. Vztahy mezi lidmi bývají složité. Známe 
všichni problémy v práci, v rodině i mezi sousedy. Naštěstí se nás 
přímo netýkají problémy válečné.
Je důležité si stále uvědomovat, že je nutné předcházet konfliktům, 
naučit se je řešit bez emocí a prostě a lidsky se domluvit a tuto 
domluvu pak respektovat.  Nečiň druhým to, co bys nečinil sobě.
Nechtějme zázraky po druhých, ale začněme u sebe. Děti jsou naší 
osobní budoucností. Dobře nás slyší, citlivě vnímají, jak jednáme 
nejen přímo s nimi, ale i s dalšími lidmi. Kopírují nás, protože my 
jsme pro ně vzorem.
Udělejme si sváteční nejen nadcházející vánoční chvíle, ale i další 
dny, týdny, měsíce ..., které nám v tomto životě byly vyměřeny.
Přejeme Vám prožití klidných, radostných Vánoc a do nového roku 
zdraví a štěstí v osobním životě.

Zastupitelstvo obce Žalkovice

Vánoční rozjímání
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Zasedání konané dne 10. 3. 2022

Pomoc Ukrajině
Zastupitelstvo obce Žalkovice vzalo na vědomí zprávu o proběhlé 
věcné humanitární sbírce pro Ukrajinu. Po diskuzi schválilo finanční 
dar v částce 100 000 Kč pro Charitu Kroměříž určený na podporu 
Ukrajiny.
Starosta obce vyhlásil materiální sbírku na pomoc Ukrajině, kterou 
předem konzultoval s Charitou Kroměříž, které konkrétní věci se 
mají sbírat. Množství vybraného materiálu předčilo očekávání. 
Poděkování patří všem občanům, kteří se do sbírky zapojili. Vybraný 
materiál byl již dva dny po sběru na Ukrajině. Konkrétně Charkov a 
následně Mukačevo.
K způsobu, jak poskytnout tyto finanční prostředky se rozvinula 
debata. Starosta navrhl prostředky poskytnout prostřednictvím 
Charity, která má s pomocí zkušenosti a její přístup se starostovi 
líbí. K tomuto názoru se po dotazu, zda se jedná o Charitu Kroměříž, 
přidal i Ing. Beneš, který potvrdil velmi dobré zkušenosti s touto 
organizací.

Informace o probíhající rekonstrukci obecního úřadu
Zastupitelstvo obce Žalkovice vzalo na vědomí zprávu o probíhající 
rekonstrukci obecního úřadu.  Starosta připomněl, že svolal 
zájemce z řad zastupitelů na prohlídku staveniště, aby přímo na 
místě vysvětlil, kde nastaly změny oproti původní projektové 
dokumentaci. Vzhledem k tomu, že jde o rekonstrukci staré budovy 
byl předpoklad, že k něčemu takovému může dojít. Vyskytly se zde 
problémy, s kterými nebylo možno při přípravě PD rekonstrukce 
počítat. Například chybí většina překladů, trámy nad knihovnou byly 
ve špatném stavu, zdivo na některých místech se úplně rozpadalo a 
musela se udělat nová zeď. Opravit se musel i svod dešťových vod a 
bude se dělat nová přípojka elektrické energie.
Je předpoklad, že z původní knihovny by se udělala kulturní 
místnost a knihovna by se přestěhovala do prostor, který dříve 
využívaly lékařky.

Plán práce nárok 2022
Zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo plán práce a akcí na rok 
2022. 
Starosta přednesl návrh aktivit, které byly předjednány jako 
činnosti pro letošní rok. Jedná se o aktualizaci PD na rekonstrukci 
školní družiny, resp. třídy pro ZŠ. Tato aktualizace se bude chystat 
s ohledem na možnost získání dotace v této oblasti v novém 
programovém období. Obec by dále potřebovala menší sekačku 
na trávu pro údržbu menších ploch. Nejen finančně je nutné 
zajistit oslavy 800 výročí obce. Pro seniory uspořádat kulturní 
program nebo zájezd. Workoutové hřiště je v plánu vybudovat na 
Rybníčku, je podána žádost o dotaci. Do činností je nutné také 
zařadit dokončení rekonstrukce budovy obecního úřadu a sledovat 
možnost směny pozemku s Farností Žalkovice, konkrétně se jedná 
o budovu bývalého obchodu,  dále udržení provozuschopnosti SDH, 
případně obnova nátěru fasády hasičské zbrojnice. V souvislosti s 
rekonstrukcí prostor pro knihovnu, nakoupení nových regálů a 
knih. Je nutné také řešit rekonstrukci veřejného osvětlení.
Od roku 2023 bude pravděpodobně probíhat v etapách uložení 
elektrického vedení do země.

Různé
V různém na úvod vystoupil starosta a shrnul co je známo k přípravě 
oslav 800 výročí obce.

Bude zveřejněna výzva, aby si občané uklidili své nepotřebné 
skládky před domy.
Hospodářka obce předložila stav finančních prostředků obce k 28. 
2. 2022. Informovala o zapojení finančních prostředků do rozpočtu 
obce.
Starosta se ještě vrátil k situaci, kdy jsme se stali plátci DPH. Ještě 
nemáme vyčísleno, ale doufá, že díky uplatňování vrácení DPH 
nebude finanční zatížení obce vysoké.
Zmínil také obdržení návrhu darovací smlouvy k sokolovně. 
V současné době se čeká na vyjádření členské základny TJ 
Žalkovice a pak budou následovat další kroky. Pokud se sokolovna 
opravdu dostane do majetku obce, bude nutné rozhodnout, jak 
s tímto objektem postupovat, protože bude potřebovat celkovou 
rekonstrukci.
Blíží se podzimní volby. Je nutné zachovat kontinuitu a zajistit 
sestavení kandidátky.
Starosta požádal o projednání jedné žádosti, kdy se na něj obrátila 
majitelka jednoho z hrobů na místním hřbitově se žádostí o 
odstranění planých jabloní, které původní neměly mít žádné plody. 
Tyto plody opadají až velmi pozdě, namrzají, jsou nebezpečné 
při pohybu po hřbitově a poškozují hrob. Mezi zastupiteli bylo 
konstatováno, že to není první stížnost na nebezpečí, které hrozí 
nejen starším spoluobčanům, při stoupnutí na kašovitou hmotu, 
která se stane s popadaných plodů. Na základě této žádosti 
zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo z bezpečnostních důvodů 
vykácení okrasných jabloní na hřbitově. 
Na závěr starosta upozornil na nevhodnost odkládání odpadu, 
byť biologického na hráz Moštěnky na obcí směrem na Kyselovice 
(za mostem vpravo). Žádá proto občany, aby tam žádný odpad 
nevyhazovali.

Zasedání konané dne 23. 6. 2022

Rozpočtová změna č. 4, zpráva o stavu financí k 31. 5. 2022
Zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo rozpočtovou změnu č. 4 a 
vzalo na vědomí zprávu o stavu financí obce k 31. 5. 2022.
Do předložené rozpočtové změny se promítly hlavně oslavy 800 
let výročí obce. I když obec vložila do organizace této akce nemalé 
prostředky, tyto peníze se přes zapojené spolky dostaly zpět do 
obce.  Obec získala také finanční podporu od sponzorů. 
Starosta v rámci tohoto bodu jednání seznámil přítomné se stavem 
finančních prostředků k 31. 5. 2022.

Závěrečný účet obce za rok 2021 
Zastupitelstvo obce Žalkovice po projednání Závěrečného účtu obce 
Žalkovice vyjadřuje souhlas s celoročním hospodařením obce za rok 
2021 včetně Zprávy nezávislého auditora o výsledku přezkoumání 
hospodaření, a to bez výhradně. Po projednání schválilo Účetní 
závěrku obce Žalkovice za rok 2021, výsledek hospodaření obce 
Žalkovice za rok 2020 a převedení zisku ve výši 3 761 916,46 Kč z 
účtu 431 na účet 432 a inventarizační zprávu obce za rok 2021.
Důležité je, že auditorka neshledala žádné závažné chyby v 
hospodaření obce. V průběhu roku došlo ke konzultaci s auditorkou, 
která měla jiný názor na některé zaúčtování výdajů. Tento stav byl 
na doporučení auditorky upraven. 
Dále starosta přečetl inventarizační zprávu, přečetl, jaké konkrétní 
položky byly navrženy na vyřazení z majetku.
Z majetku byl vyřazen i pozemek o 25m2, který obec prodala za 
účelem zřízení transformační stanice.

Informace ze zasedání zastupitelstva za rok 2022
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Příspěvek pečovatelské službě Chropyně
Zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo Smlouvu o poskytnutí 
dotace z rozpočtu obce pro příspěvkovou organizaci Služby 
Občanům Chropyně, se sídlem Komenského 39, 768 11 Chropyně 
na úhradu nákladů ve výši 80 000 Kč, souvisejících s poskytováním 
terénní Pečovatelské služby města Chropyně pro klienty s trvalým 
bydlištěm v obci Žalkovice na rok 2022.
Příspěvkem vedení obce avizuje podporu této činnosti, kterou 
pokládá za velmi důležitou. Služba nejen zkvalitňuje odbornou péčí 
období, kdy naši stárnoucí spoluobčané vše kolem sebe nezvládají, 
ale také pomáhá jejich rodinám s péči o své blízké tak, aby mohli být 
co nejdéle ve svém známém prostředí. 

Informace o schválené dotaci na workoutové hřiště
Zastupitelstvo obce Žalkovice vzalo na vědomí zprávu o schválené 
dotaci na wokoutové hřiště a jmenovalo pracovní skupinu pro 
přípravu projektu workoutového hřiště, včetně výběru dodavatele 
ve složení – Mgr. V. Netopilová, J. Štěpjáková, L. Svobodová, R. Pala 
a H. Netopil.
Starosta oznámil, že naše obec bude podpořena v rámci dotace na 
výstavbu workoutového hřiště. Obec získá zpět 80 % způsobilých 
uznatelných nákladů, které zahrnula do žádosti o dotaci. Částka 
dotace je přislíbena ve výši 936 132 Kč.
Bude třeba vybrat firmu, která bude projekt realizovat. Starosta 
obce požádal o sestavení pracovní skupiny, která se bude zabývat 
přípravou této akce. Samotnou realizaci VZMR by byla pověřena 
odborná firma. Starosta uvedl, že na základě zveřejnění seznamu 
podpořených projektů ho již firmy kontaktují, že by měly 
zájem o realizaci našeho projektu. Je potřeba však firmu vybrat 
transparentně, tedy pomocí výběrového řízení. 

Objednávka tašek na třídění odpadů
Zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo zakoupení tašek na třídění 
odpadů a distribuci do jednotlivých domů. 
Starosta informoval o zájmu občanů o recyklační tašky. V obci je 
vidět, že tašky se opravdu používají. Tento nákup by mohla schválit 
i rada, ale starosta zařazením tohoto bodu chce urychlit nákup. 
Návrh je nakoupit větší tzn. 40 l tašky (sada 3 ks – sklo, papír, plast).

Různé
V různém na úvod vystoupil starosta a děkoval všem, kteří se 
jakýmkoliv způsobem podíleli jak na přípravách, samotné realizaci i 
následném úklidu v souvislosti s oslavami 800 výročí obce.
Paní Burešová se ptala, jestli neměla být celé akci udělána větší 
propagace, myšleno tím článek v Týdeníku. Starosta upřesnil, že 
před oslavami článek vyšel a v současnosti zatím nejsou k dispozici 
profi fotky.
Dalším tématem byli čerpadla u přečerpávacích stanic. I přes 
opakované upozornění, že v kanalizaci vlhčené ubrousky nemají co 
dělat, někteří spoluobčané je dále odkládají do WC. Tím nastávají 
problémy s čerpadly a v dnešní době je nutný repas. Snahou bylo 
si opravy řešit vlastními silami, ale v této situaci již to není možné. 
Návrh je koupit dvě čerpadla, ty uvést do provozu a následně 
postupně repasovat ostatní tak, aby byly dvě v záloze pro případ 
poruchy. Předložená cenová nabídky na čerpadla je ve výši 99 000Kč 
a 63 000Kč. Po projednání Zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo 
nabídku fy Euroarmatury na nová čerpadla za celkovou částku 155 
000 Kč bez DPH

Pan Vymětal se ptal, zda bylo povoleno odvážet padlé stromy z 
Jezer. Starosta řekl, že ne. Proběhla diskuze nad vhodností sečení 
trávy větším strojem, který nepatří obci. Starosta vysvětlil, že tráva 
přerostla a využití většího stroje bylo vhodné.

Zasedání konané dne 31. 7. 2022

Dodatek smlouvy č. 2 – rekonstrukce obecního úřadu 
Zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo dodatek č. 2 smlouvy o dílo 
na rekonstrukci obecního úřadu v Žalkovicích ze dne 6. září 2021 s 
firmou P.L.S. GROUP s.r.o., se sídlem Velehradská 508/39, 767 01 
Kroměříž, IČ:  01425676 a pověřuje starostu podpisem.
V průběhu realizace projektu Rekonstrukce Obecního úřadu v 
Žalkovicích byli členové rady i zastupitelstva průběžně informováni 
o probíhající činnosti. Byli informováni i o tom, že vzniknou 
vícenáklady, které vznikly neočekávanými stavy budovy, a bylo 
nutné je řešit. Na druhé straně vznikly i méně náklady, kterých je 
ale méně než více nákladů. Celkově se částka zvýšila o cca 2 200 
000 Kč, z nichž by nám ještě část mohla uhradit dotace vzhledem 
k méně nákladům. Dodatek musí schválit zastupitelstvo, protože 
jde o vysokou částku a dnes je poslední den, kdy může být 
dodatek podepsán, abychom mohli na MMR požádat o proplacení 
vícenákladů ve výši méně nákladů.

Zasedání konané dne 20. 9. 2022

Rozpočtová změna č. 7, zpráva o stavu financí k 31. 8. 2022
Zastupitelstvo obce Žalkovice po projednání schválilo rozpočtové 
opatření č. 7, dle přílohy a vzalo na vědomí zprávu o stavu financí 
obce k 31. 8. 2022. 
Týkala se hlavně finančních prostředků na volby. K předloženému 
rozpočtovému opatření nebyly žádné dotazy ani připomínky. 
Starosta následně seznámil přítomné se stavem finančních 
prostředků obce.

Projednání zprávy o uplatňování Územního plánu Žalkovice 
v období 2018 – 2022
Zastupitelstvo obce Žalkovice projednalo zprávu o uplatňování 
Územního plánu Žalkovice v uplynulém období 2018 – 2022 a vzalo 
na vědomí vyhodnocení požadavků dotčených orgánů, krajského 
úřadu, podnětů sousedních obcí a připomínek uplatněných při 
projednávání Zprávy o uplatňování Územního plánu Žalkovice v 
uplynulém období. 
Tato zpráva se projednává každé 4 roky. Dokument pořizuje Městský 
úřad Kroměříž, stavební úřad, oddělení územního plánování, ve 
spolupráci s určeným zastupitelem, v našem případě starostou obce. 
Zastupitelé měli možnost se k dokumentu vyjádřit, případně vznést 
dotazy. 

Žádost o poskytnutí dotace na sociální služby
Zastupitelstvo obce Žalkovice po projednání schválilo Smlouvu o 
poskytnutí dotace na rok 2023 z rozpočtu obce pro Sociální služby 
města Kroměříže, příspěvková organizace, Riegrovo nám. 159, 767 
01 Kroměříž ve výši 16 170 Kč. 

Různé
V tomto bodu jednání padl dotaz, kdy se bude stěhovat zpět 
knihovna. Starosta odpověděl, že jakmile bude mít paní Němcová 
prostor.
Členové zastupitelstva poděkovali současnému starostovi za jeho 
32 letou práci v pozici starosty obce.
Za občany vystoupil pan Kutý a upozornil, že tak dlouho ve funkci 
vydrží velmi málo starostů. Připomenul, že se pod jeho vedením 
podařilo udělat velký kus práce a že jeho nástupci mají laťku 
nasazenu hodně vysoko. Cení si jeho lidský přístup a snahu lidi 
stmelovat. Na závěr svého poděkování popřál starostovi hlavně 
hodně zdraví.
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Zrcadlo času – Rybníček

Rok 1965 Rok 2018

Starosta poděkoval a připomenul své začátky ještě coby předseda 
národního výboru. Vzpomínal, že ne vždy byly věci jednoduché, ale 
také na to, že si vážil snahy lidí se domlouvat a táhnout za jeden 
provaz ke zdárnému konci.
Poděkoval za spolupráci nejen v rámci zastupitelstva, ale také 
s místními spolky, které vytvářejí aktivity v obci a s dalšími 
spoluobčany, kteří se snaží pro obec cokoliv udělat.

Závěr
Na závěr se starosta rozloučil s přítomnými a připomenul, že ho 
čeká ještě vedení ustavujícího zastupitelstva.

Zasedání konané dne 20. 9. 2022

Ustavujícího zasedání zastupitelstva
Zasedání Zastupitelstva obce Žalkovice bylo zahájeno v 18:00 hodin 
dosavadním starostou obce R. Palou.
Před zahájením zasedání bylo členům zastupitelstva obce při 
prezenci předáno osvědčení o zvolení členem zastupitelstva obce 
podle § 53 zákona č. 491/2001 Sb., o volbách do zastupitelstev obcí 
a o změně některých zákonů, v platném znění.
Předsedající schůze konstatoval, že zasedání bylo řádně svoláno 
tak, aby se v souladu s § 91 odst. 1 zákona č. 128/2000 sb. o obcích 
(obecní zřízení) v platném znění konalo do 15 dnů ode dne uplynutí 
lhůty pro podání návrhů soudu na neplatnost voleb nebo hlasování, 
žádný návrh podán nebyl. 
Předsedající schůze dále z prezenční listiny přítomných členů 
zastupitelstva konstatoval, že přítomných je všech 15 členů 
zastupitelstva, takže zastupitelstvo je usnášeníschopné. 
Předsedající vyzval přítomné členy zastupitelstva ke složení 
slibu. Před složením slibu předsedající upozornil přítomné členy 
zastupitelstva, že odmítnutí složit slib nebo složení slibu s výhradou 
má za následek zánik mandátu.
Žádný člen zastupitelstva neodmítl složit slib ani nesložil slib s 
výhradou.
Předsedající dále upozornil, že nejdříve bude volen starosta a 
po jeho zvolení, případně po nezvolení žádného kandidáta bude 
přistoupeno k volbě místostarosty. A následně k volbě členů rady. O 
kandidátech na členství v radě bude hlasováno společně. 
Předsedající vysvětlil pro přítomné, že 29. září 2022 proběhlo 
povolební jednání zvolených zastupitelů za Nezávislé a 4. října 
2022 proběhlo jednání se zvolenými zástupci z volební strany Žalke 
22, na kterém proběhla diskuze k návrhům obsazení jednotlivých 
orgánů obce. 
Před hlasování byla dána možnost zastupitelům i přítomným 

občanům sdělit své stanovisko. Žádné stanovisko sděleno nebylo.
Detaily výsledků voleb jsou popsány v samostatném článku.

Diskuze
Nově zvolená starostka poděkovala za korektní jednání a upozornila, 
že ne ve všech obcích je samozřejmostí snaha se domlouvat. Někde 
je velmi nepříjemná atmosféra a špatně se pak pracuje. Znovu 
poděkovala končícímu starostovi za jeho práci pro obec i všem, 
s kterými měla možnost spolupracovat v minulých volebních 
obdobích. Doufá, že navážeme na kulturu jednání z minulých let 
a těší se na spolupráci nejen se všemi zvolenými zastupiteli, ale i 
ostatními zainteresovanými při práci pro obec. A jak říkával „pan 
starosta“, občané mají dveře na obecní úřad otevřené.
V nejbližší době nás čeká příprava podkladů rozpočtu, stanovení 
priorit pro příští rok, organizace rozsvěcení vánočního stromu a 
příprava prosincového jednání zastupitelstva.  
Dosavadní starosta zavzpomínal na své začátky a následně upozornil 
na témata, která jsou nutná řešit. 
Paní Neradilová vznesla dotaz na řešení sokolovny. Je problém 
se stropem a mělo by se co nejdříve začít něco dělat. Dosavadní 
starosta reagoval, že rozhodnutí o převodu sokolovny na obec byla 
ponechána na nové zastupitelstvo.
Na závěr starostka poděkovala za vyslovenou důvěru.

Zasedání konané dne 16. 11. 2022

Rozpočtové opatření č.9/2022          
Zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo rozpočtové opatření 
č.9/2022 dle přílohy.  

Půjčky z účelového fondu obce
Zastupitelstvo obce Žalkovice schválilo jednu žádost o půjčku z 
účelového fondu obce.

Různé
Bylo diskutováno 
-    investiční akce na rok 2023 a jejich zařazení do rozpočtu 
(fotovoltaika na ČOV, sokolovna, veřejné osvětlení, budova školní 
družiny, letní terasa na fotbalovém hřišti)
- rozpočet obce na rok 2023
- problematika plánu obnovy kanalizace a ČOV
- údržba aleje stromů a keřů v lokalitě “Ovčák“
- závěrečné vyhodnocení akce workoutové hřiště
Termín příštího jednání zastupitelstva byl předběžně dohodnut na 
20.12.2022
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Volby
Foto a text: R. Krejčí

Čtyři roky uplynuly jako voda a jsou tu další volby. Volby do 
zastupitelstva obce a Senátu Parlamentu ČR se uskutečnily v 
termínu 23.9.2022 od 14 do 22 hodin a 24.9.2022 od 8 do 14 
hodin. Místem konání voleb byla zasedací místnost v budově 
nově zrekonstruovaného obecního úřadu č. p. 97.
O přízeň našich občanů se usilovala dvě uskupení – Sdružení 
nezávislých kandidátů pro Žalkovice a ŽALKE 22. Oběma 
uskupením se podařilo sestavit kompletní kandidátní listiny, 
což znamená s patnácti občany obce, kteří by chtěli pracovat 
v zastupitelstvu a podílet se na rozvoji obce v příštích letech. 
Ale do zastupitelstva obce mohlo být zvoleno z těchto třiceti 
občanů pouze patnáct.   

Po sečtení všech odevzdaných hlasů byly výsledky dle ČSÚ 
následovné:

Výsledky voleb – Obec Žalkovice – souhrnné informace

Výsledky voleb – Obec Žalkovice

Kdo jsou tedy zvolení zastupitelé naší obce?

Netopil Hynek, Vymětal Martin Ing., Kavanová Michaela 
Ing., Kutý Vladimír Ing., Pala Radomír st., Svobodová Lenka, 
Vymětal Tomáš, Štěpjáková Jana, Beneš Radim Ing., Bureš 
Petr, Netopilová Vendula Mgr., Krejčí Radomír, Černínova Jana 
MUDr., Pala Radomír ml., Navrátilová Denisa Ing. 

Po ustavujícím zasedání nového zastupitelstva proběhly volby 
starosty, místostarosty a členů rady. Dále byly zřízeny finanční 
a kontrolní výbor a dále kulturní a sportovní komise.

Starosta  Ing. Michaela Kavanová (SNK pro Žalkovice)
Místostarosta  Hynek Netopil (SNK pro Žalkovice)

Členové rady  Ing. Vladimír Kutý (SNK pro Žalkovice)
   Radomír Pala ml. (ŽALKE 22)
   Ing. Martin Vymětal (SNK pro Žalkovice)

Finanční výbor
Předseda  Ing. Radim Beneš (SNK pro Žalkovice)

Členové  Radomír Pala st. (SNK pro Žalkovice)
   Ing. Denisa Navrátilová (ŽALKE 22)
   Lenka Svobodová (SNK pro Žalkovice)
   Jana Štěpjáková (SNK pro Žalkovice)

Kontrolní výbor
Předseda      MUDr. Jana Černínová (ŽALKE 22)
      Mgr. Vendula Netopilová (SNK pro Žalkovice)
       Radomír Krejčí (SNK pro Žalkovice)
       Tomáš Vymětal (SNK pro Žalkovice)
       František Kopp

Kulturní komise
Předseda      Jana Štěpjáková
Členové Kateřina Topičová
       Martina Vymětalová

Sportovní komise
Předseda      Lenka Svobodová
Členové Lenka Němcová
       Vlasta Pátíková
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Jak jsme se v roce 2021 podíleli 
na ochraně životního prostředí?
Díky svým obyvatelům se Obec Žalkovice může v roce 2021 
pochlubit sběrem starého elektra určeného ke zpětnému 
odběru a recyklaci o hmotnosti 3,50 t. Na každého obyvatele 
tak připadá 6,02 kg vysloužilých spotřebičů. Byla tím uspořena 
spotřeba elektřiny a produkce skleníkových plynů, celosvětově 
omezena těžba ropy a železné rudy, a recyklací se pokryla i část 
dodávek mědi nebo hliníku pro průmyslovou výrobu.
Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje Osvědčení o podílu na 
zlepšení životního prostředí, které na základě dosažených 
výsledků vystavil kolektivní systém pro sběr a recyklaci 
vysloužilých spotřebičů Elektrowin.
Vyplývá z něj, že díky obyvatelům došlo za rok 2021 k úspoře 
produkce CO2 o 41,18 tun. Víte kolik smrků pohltí stejné 
množství CO2? 16 ks
Nebylo nutné vytěžit 2 051,93 litrů ropy.  Představte si, že z 
tohoto množství se pokryje spotřeba pohonných hmot auta 
např. na cestu z Prahy do Brna po dálnici D1 a to 77 krát.
Došlo také k úspoře 21 122,98 kWh energie. Asi stejné množství, 
jako kdybychom spustili cyklus myčky nádobí 21123 krát.
Podařilo se recyklovat 2 014,98 kg železa. Toto množství 
recyklovaného železa by bylo možné použít pro výrobu 83 ks 
nových praček, bez nutnosti těžby železné rudy.
Recyklací vysbíraných spotřebičů se podařilo získat 71,00 kg 
mědi, což by postačilo pro ražbu 12623 1€ mincí, nebo 86,17 
kg hliníku, který by stačil na výrobu 5745 plechovek o objemu 
0,33 l.

Osvědčení o podílu na zlepšení 
životního prostředí
Vážení partneři,
u příležitosti Dne Země 
vám chceme poděkovat 
za dosavadní spolupráci. 
Připravili jsme pro vás vyhodnocení spolupráce za uplynulý 
rok, na základě množství předaných spotřebičů. V roce 
2021 jste do našeho systému odevzdali 3,50 t vysloužilých 
elektrospotřebičů, které jsme následně předali našim 
smluvním zpracovatelům.
V osvědčení naleznete přepočet odevzdaného množství na 
snížení emisí a úspoře energií za rok 2021. Dále jsme vám 
připravili návrh zprávy ke zveřejnění, která všechny hodnoty 
uvedené v osvědčení uvádí. Zpráva je určena především 
občanům, kteří ve vaší obci/městě po celý rok odevzdávali 
spotřebiče v souladu se zákonem a na dosaženém výsledku tak 
mají svůj podíl. Náš dík patří jak jim, tak vám - města a obce 
se na našem loňském výsledku sběru 52 242 t podílely 57%.
Věříme, že letošní rok výsledky loňského roku ještě překoná – 
jako podporu sběru jsme od 1. 4. 2022 mohli zvýšit příspěvky 
na sběr v rámci tzv. čtvrtletní motivační odměny, a to 
především na základě nárůstu výnosů ze zpracovaných zpětně 
odebraných odpadních elektrozařízení našimi smluvnímu 
zpracovateli. Odměna za odevzdané velké a malé spotřebiče 
tak může dosáhnout až 4,55 Kč/kg! Dále jsme vyhodnotili 
Motivační program, ve kterém je pro vás pro letošní rok 
připraveno 4 000 000 Kč – vyhodnocení za 1. čtvrtletí je již 
připraveno a výsledek máte v informačním systému dostupný. 
Nezapomínejte také využívat námi připravené články a 
inzeráty do vašich zpravodajů, zaměřené na informovanost 
obyvatel.
Váš ELEKTROWIN
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Divadelní spolek Břest
Divadlo performativního umění

Text: R. Krejčí 
Foto: Divadelní spolek Břest 

Divadlo bylo založeno v prosinci 2018 Žanetou Mačkovou a 
ještě téhož roku se dostalo do podvědomí občanů Břestu akcí 
„Břestem půjde Mikuláš“. Touto akcí zahájili oficiálně svoji 
činnost. Následovala úspěšná hra Amant. Další činnost bohužel 
překazila korona virová krize, která spolek neodradila od 
nastudování nové hry. 
Kdo měl zájem mohl um spolku zažít na vlastní kůži, protože 
u nás v tomto roce spolek sehrál dvě představení v místní 
sokolovně, a to 26.3.2022 komedii PLASTIK s.r.o., která 
pojednává o trablech poněkud záletného plastického chirurga, 
kterému láska k ženské kráse způsobila nemalé životní trable, 
které nakonec dokázal zdárně zvládnout, a  6.11.2022 komedii 
JA-PAN s nádechem kriminální zápletky, kdy dva sourozenci 
se snaží ošidit jeden druhého, ale 
nakonec zjistí, že patří k sobě a 
všechny sváry jdou stranou. 
Poděkování za tato představení 
patří Žanetě Mačkové, která je 
autorkou scénářů a také režie obou 
komedií a samozřejmě i hercům 
za jejich výkony. Nás může těšit, 
že v divadelním spolku se aktivně 
zapojují i občané naší obce – 
Kateřina Topičová, Lenka Kubová 
a Martin Netopil. 
Vstupné bylo dobrovolné a pro 
všechny byla k dispozici otevřena 
„divadelní kavárnička“.
Doufáme, že se spolku podaří brzy 
nastudovat nové představení, které by bylo v naší sokolovně 
zase uvedeno.  Ještě jednou - Děkujeme za krásný divadelní 
zážitek. Martin Netopil a Kateřina Topičová    
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Společenská rubrika
Jubilanti roku 2022, kteří oslavili významné životní výročí:

50 let –  Hošťálková Eva, Kuba Radek, Pátíková Vlasta, Kopp František, Vymětal Roman, Olšanský Jaroslav, Benešová Jarmila, 
 Heinzová Lenka, Kubín Jan, Topič Tomáš
60 let –  Kutý Vladimír, Páníková Bronislava, Svozil Jindřich, Štěrba Mojmír, Kavan Libor
70 let –  Kutálková Marie, Černínová Eva, Sumcová Jaroslava, Netopil Petr
80 let –  Vymětalová Magdalena, Vymětal Alois, Ostrčilová Marie
90 let –  Netopilová Božena, Němcová Anežka

91 let –  Černošková Josefa
95 let –  Černínová Marta

Jubilantům blahopřejeme a přejeme pevné zdraví.

Pátíková Sofie Kubiš Daniel Vymětal Tobiáš Králík Filip Pátíková Eliška

Jaroslava a Michal JanštíZuzana a Marek Žižlavští

Narozené děti

Svatby

Fotografie a údaje ve Společenské rubrice jsou zveřejněny ze souhlasem prezentovaných 
občanů, zákonných zástupců a rodinných příslušníků dle zákona 101/2000 Sb. resp. GDPR 

tak zákona č. 89/2012 Sb., občanský zákoník.

ÚmrtíZlatá svatba
Kotasová Iva (65 let)
Martincová Marie (93 let)
Otáhalík Jiří (70 let)
Netopilová Vlasta (94 let)
Machalová Lenka (42 let)
Netopilová Kristýnka (24 let)
Brhel Josef (76 let)
Bartošíková Ludmila (89 let)
Vodičková Marie (96 let)
Černošek František (74 let)
Klabal Ivan (85 let)
Klabal Miroslav (79 let)

Jiří a Ludmila Koryčanovi 12.2.1972

Pátíková Sofie, Kubiš Daniel, Vymětal Tobiáš,  Králík Filip, Pokorná Daniela, Pátíková Eliška
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„DARUJ HÁRO“
 Text: J. Neradilová   Foto: Internet

Mohli bychom začít pohádkou 
o holčičce při jejíž narození ji 
sudička předpověděla krásné, 
dlouhé a husté vlasy. Ale 
vraťme se do skutečnosti. 
Ve věku, kdy ostatní děvčata 
se svými vlasy chlubí před 
okolím se dvanáctiletá 
Kateřina Terešková z naší 
obce odhodlala naopak své krásné vlasy věnovat nadaci 
„DARUJ HÁRO“, která z těchto vlasů tvoří hezké paruky pro 
onkologicky nemocné děti. O této možnosti se Katka dozvěděla 
od kamarádky svého bratra a hned ji zaujala. Pro výrobu jedné 
paruky je potřeba pěti dárců a vlasy musí mít délku 35 cm. 
Všichni si jistě dovedeme představit radost malých dětí, které se 
bohužel již v dětství musí potýkat s vážnou nemocí a paruky jim 
zpříjemní jejich onemocnění. Proto velmi obdivujeme Katku, 
která se k tomuto činu odhodlala a ukázala, jak je možné dle 
svých možností pomáhat druhým.
Za tento čin hodný obdivu děkujeme.

Humanitární sbírka pro 
Ukrajinu

Text: redakce
Foto: Arcibiskupské gymnázium v Kroměříži

Ve čtvrtek 3.3.2022 na obecní bytovce č.p. 16 se uskutečnila 
humanitární sbírka pro uprchlíky před válečným konfliktem 
na Ukrajině. 
Výsledek materiální sbírky pro Ukrajinu předčil očekávání. 
Vybralo se opravdu velké množství trvanlivých potravin, 
drogerie, hygienických potřeb a dalších věcí.
Humanitární pomoc z naší obce byla na Ukrajinu dopravena 
ve spolupráci s Arcibiskupským gymnáziem v Kroměříži. 
Byly vyslány tři dodávky do Mukačeva, část dodávky šlo dále 
na frontu do Charkova a část do táborů pro běžence, které 
vznikly v okolí Mukačeva.
S potěšením je možné konstatovat, že mnoho našich občanů 
má srdíčko na pravém místě. Opravdu velké poděkování 
patří všem dárcům, kterým není v nouzi osud lidí lhostejný.
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V sobotu 11. 6.2022 naše obec oslavila 800 let. První písemná 
zmínka se objevuje roku 1221, kdy obec daroval klášteru na 
Velehradě moravský markrabí Vladislav Jindřich.
Sraz spolků a občanů byl v 8:15 před hasičskou zbrojnicí. 
Tímto započal program oslav. Slavnostní průvod za hudebního 
doprovodu „Hanačky z Břestu, se přesunul do kostela sv. Mikuláše 
na slavnostní mši. Po ní se doplněný průvod o další členy spolků 
a občany vydal k místnímu hřbitovu k uctění památky zesnulých 
předků poležením věnce k hlavnímu kříži. V průběhu dopoledne 
byla možnost prohlédnout si místní školu. 
Po položení věnce se průvod přesunul k sokolovně, kde od 11 hodin 
proběhlo slavnostní zasedání zastupitelstva obce s přivítáním 
pozvaných rodáků. Těm byli představeni zastupitelé obce a 
proběhla debata s rodáky, kteří žijí v zahraničí. Zde byla i výstava 
starých fotografií, nad kterými rodáci zavzpomínali na svá mladší 
léta. 
V13:30 se opět vytvořil před sokolovnou průvod, který se přesunul 
na místní fotbalové hřiště, kde byl od 14 hodin zahájen kulturní 
program. Na něm vystoupili dechová hudba Hanačka z Břestu s 
lidovým vypravěčem Frantou Uhrem. Hanáckou besedu zatančil 
folklórní soubor z Hulína a poté mažoretky z Kroměříže. Se svými 
připravenými skladbami se ukázaly také děti a ženy z místního 
Sokola. Celý zábavný program velmi vtipně provázel moderátor 
Vojta Přívětivý, jehož rodinné kořeny sahají také do Žalkovic.
Byly připraveny i atrakce pro děti, dětská šou, vystoupily místních 
a regionálních rokových kapel – Lodrys Forte, Wolf ś Sorrow, Press 
rock, Crédo a Old Motus. U při tónech posledně jmenované kapely 
propuklo velké nadšení všech a pokračovalo po celé vystoupení. 
Zpívalo se, tleskalo, tancovalo. Nálada byla úžasná! Už byla hluboká 
noc, když se všichni rozcházeli s pocitem příjemně prožitého dne.
Po celou dobu programu provozovaly spolky stánky s bohatě 
zásobeným občerstvením.

Děkujeme sponzorům a všem, kteří se na této akci, 
jakkoliv podíleli, protože bez jejich pomoci by se taková 
akce nedala uskutečnit.
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Wolf´s Sorrow

Loodry‘s Forte

Press rock

Crédo

Motus
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Sjezd rodáků
Text: J. Neradilová   Foto: OÚ Žalkovice u Sjezdu rodáků

11. června se celá vesnice probudila do krásného slunečního dne. 
U příležitosti 800. výročí založení obce Žalkovice se v tento den 
pořádal „Sjezd rodáků“, který začínal průvodem místních občanů. 
V průběhu dopoledne měli rodáci možnost prohlédnout si místní 
školu a obec. Okolo poledne se v sokolovně uskutečnila slavnostní 
schůze s pohoštěním.

Bylo hezké vidět, jak se lidé znovu poznávali, při setkáních 
nechybělo ani objímání zvlášť s těmi, s kterými se neviděli 
řadu let. Mezi přítomnými byli i rodáci, kteří neváhali přijet ze 
zahraničí, a to Josef Stoklasa z Francie a Jaroslav Bajgar z USA. 
Vzpomínky se vrátily při prohlídce fotografií z minulosti.

Text: J. Neradilová   Foto: OÚ Žalkovice

Letos je to už pětadvacet let, kdy některé části naší země postihly 
obrovské ničivé povodně. Sice se o nich moc nemluví ani nepíše, 
ale zapomínat na ně nesmíme.

Začátkem července začalo pršet a pršelo hodně, a když se v rádiu 
objevila informace, že se nebezpečně zvedají hladiny řek, byla už 
situace na Moravě dramatická. Začaly povodně.

7.7.

9:05 –  říčka Moštěnka vybřežuje na okolní pozemky. Prozatím  
 bez problémů. 

8.7.

8:00 –  povodňová komise Žalkovice hlásí, že dochází k zatápění  
 obce.

10:00 –  výška hladiny 30-50 cm, voda stoupá 15 -20 cm za hodinu

10:45 – povodňová komise Žalkovice požaduje zajištění člunu  
 za účelem vypnutí el. proudu v obci

11:10 –  JME Kroměříž hlásí odpojení trafostanice Žalkovice

Situace v Žalkovicích je kritická, někteří se na noc stěhují do 
sokolovny, školy, ke známým nebo k rodinám. Během noci 
voda opadá a občané vidí škody, které voda způsobila. Hasiči 
odčerpávají vodu ve staveních a rozvážejí lidem potraviny, vodu a 
hygienické potřeby. Bohužel některé domy musely být zbourány, 
ale naštěstí nevzaly u nás povodně to nejcennější – životy. Je 
nutné si připomínat lidské oběti v jiných obcích a úsilí a odvahu 
lidí, kteří při povodních pomáhali.

Z obecní kroniky – Vzpomínka na ničivé povodně roku 1997
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Z činnosti SDH Žalkovice 
Text: R. Krejčí   Foto: P. Bureš, R. Krejčí, M. Krejčí, T. Vymětal
 

Letos je tomu již 125 let, co v naší obci vznikl hasičský sbor. Za 
celou dobu své existence se nepodílel jen na ochraně obce a jeho 
obyvatel, ale i na kulturním životě obce. 
V tomto roce tomu nebylo jinak, i když ještě počátkem roku činnost 
omezovala vládních opatření z důvodu pandemie Covid-19, i tak 
se nám podařilo čině podílet na chodu obce. A nyní něco málo k 
naší letošní činnosti.

V sobotu 26.2.2022 v odpoledních hodinách jsme uspořádali 
vodění medvěda. Masopustní průvod s medvědem a dalšími 
zúčastněnými maskami prošel jako vždy obcí, pouze tradiční 
pochování basy nemohlo letos proběhnout.
Sbor provedl v sobotu 23.4.2022 sběr starého železa, kdy občané 
vynesli železo před dům. Větší a těžší odpad hasiči vynosili ze 
zahrad a dvorů občanů. Železný odpad se svezl pomocí obecního 
traktoru do velkého kontejneru umístěného pro tyto účely před 
hasičskou zbrojnicí opravdu dost. 
Dne 30.4.2022 na kurtech ve spolupráci s místním Červeným 
křížem v Žalkovicích proběhlo stavění máje a rej čarodějnic se 
soutěžemi pro děti. Po celou dobu akci doprovázela reprodukovaná 
hudba s večerní diskotékou, kterou pro nás zajistil Mirek Němec 
ml.. Občerstvení bylo jako vždy zajištěno. 

8.5.2022 jsme uctili památku našeho patrona sv. Floriána, kterou 
jsme spojili s oslavami 125 let SDH.
Před půl jedenáctou se objevují v obci uniformovaní hasiči, 
kteří se pomalu scházejí u místní hasičské zbrojnice odkud se 
slavnostním pochodem přemístili ke Kostelu sv. Mikuláše, kde 
v 11 hodin proběhla slavnostní mše věnována všem hasičům, 
jak zakladatelům, tak současným pokračovatelům v této tradici. 
Po mši se hasiči a jejich příznivci průvodem přemístili na místní 
hřbitov, kde položili věnec a uctili památku zesnulých hasičů.
Poté se konala v místní sokolovně slavnostní schůze sboru, kde 
došlo ke zhodnocení činnosti sboru a k ocenění stávajících členů 
sboru, ale samozřejmě i těch, kteří se velkou měrou zasloužili 
o fungování sboru, ale věk už jim neumožňuje se v takové míře 
zapojit do činnosti sboru. 
Za deset let věrnosti dostali ocenění hasiči, kteří v roce 2008 
tvořili Kolektiv mladých hasičů a stále aktivně fungují na činnosti 
sboru. Dále byli oceněni za věrnost i starší členové sboru, kdy 
zástupce okresního sdružení sestra J. Krylová se pozastavila nad 
oceněnými členy, kteří pracují ve sboru již několik desítek let. Je 
vzácností se setkat s takovou věrností vůči sboru.
Stuhu věrnosti za 60 let dostali – Stanislav Dostál, Ivan Klabal, 
Antonín Možíš a Otto Páník
Stuhu věrnosti za 50 let dostali – František Bajgar, Jaroslav 
Bajgar, Miroslav Dostál, Antonín Kuba st., Karel Kutálek, Josef 
Netopil st., Slavomír Stoklásek.
Dále Okresní sdružená hasičů Kroměříž udělil a předal starostovi 
sboru bratru P. Janečkovi Medaili za příkladnou práci, veliteli 
sboru bratru P. Burešovi Medaili za zásluhy a čestné uznání za 
zásluhy o rozvoj dobrovolné požární ochrany bratru R. Krejčímu. 
Po předání ocenění proběhl oběd. 
Letos ještě kvůli dozvukům pandemie a skutečnosti, že u nás 
proběhne v druhé polovině měsíce května Okrsková hasičská 
soutěž, program na hřišti zrušen.  

V sobotu dne 21. 5. 2022 pořádal sbor okrskovou soutěž v 
požárním sportu. Okrsková soutěž má, mimo jiné, za úkol 
prověřit hasící techniku, ale i připravenost dobrovolných hasičů. 
Na přiblíženou: SDH Žalkovice patří do okrsku Chropyně a s nimi 
SDH Chropyně, SDH Kyselovice, SDH Plešovec a SDH Zářičí.
Letos bylo naše družstvo sestaveno z mladých hasičů, kteří 
jsou nebo byly součástí Kolektivu mladých hasičů. Ti na soutěži 
skončili na druhé místě, kdy zaostali za vítězným društvem z 
Plešovce o jedinou sekundu. Na poprvé velký úspěch, který nám 
dává naději, že sbor má zdatné pokračovatele.
Starosta okrsku na závěr poděkoval všem zúčastněným za skvělou 
připravenost a přístup k soutěži a my chceme poděkovat všem, co 
se přičinili k přípravě soutěže, dobrého občerstvení a všem našim 
příznivcům za podporu a povzbuzování.

25.7.2022 jsme se podíleli na akci místní organizace Červeného 
kříže s názvem „Hurá prázdniny“.
Zásahová jednotka provedla několik cvičení, hlavně se zaměřením 
na kácení stromů. 13.9.2022 provedla kácení lípy u sokolovny a 
průřez bříz na Jezerách. 

14.10.2022 sbor uskutečnil nábor nových „mladých hasičů“ od 
věku 6 let. Předběžně máme zapsáno 8 dětí. Důvodem je, že nynější 
Kolektiv mladých hasičů pomalu odrůstá a moc pokračovatelů 
hasičských tradic v obci není. Do jejich výcviku se kromě starších 
hasičů zapojili i mladí hasiči mládežnického kolektivu.
Ještě letos v prosinci proběhne výroční valná hromada.

Děkujeme všem členům, kteří se aktivně podílejí na chodu sboru. 
Bez nich by se žádné akce konat nemohli.

Otto Páník

Starosta sboru bratr Janečka předává stužky věrnosti –
oceněnými Ivan Klabal, Stanislav Dostál, Antonín Možíš
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Vodění medvěda

Oslavy SDH

Sběr železa

Oslavy SDH

Závodní družstvo na Okrskových závodech v Žalkovicích
V podřepu leva – Sofie Pokorná, Kristýna Pobialová, Michaela Krejčí. Stojící zleva – Antonín Zapletalík ml., Radim

Krejčí, RadimBureš, Zbyněk Pobial
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Stavění máje

Cvičení zásahové jednotky
Zleva Tomáš Vymětal, Antonín Zapletalík ml., Petr Vašek, Radim Krejčí, Antonín Bureš, Petr Bureš

Cvičení zásahové jednotky

Kolektiv mladých hasičů Kolektiv mladých hasičů

Cvičení zásahové jednotky

Stavění máje



19

ŽALKOVICKÝ  ZPRAVODAJ

Z historie Obecního úřadu v 
Žalkovicích 

Text: R. Krejčí   Foto: redakce
 

Literatura o zmínkách o naší obci je poměrně chudá, a tak tedy při 
získávání informací nezbývá než se obrátit na zápisy v Pamětní 
knize obce Žalkovice. I zde jednotliví autoři zápisů zápasili s 
mezerami v některých obdobích a některé informace téměř chybí. I 
tak jsem se pokusil dát dohromady známé a dostupné informace o 
budově našeho obecního úřadu.
Předtím než se podařilo získat budovu pro obecní úřad. Byla 
úřadovna obce v místním hostinci. V nájemní smlouvě si obec 
vymiňovala zadní světničku, která sloužila za obecní kancelář. 
Nakonec obecní úřad vznikl v domě č. p. 97 a na tomto čísle je 
doposud.

A teď ze zápisů v letopočtech.

1875 - Dne 15. listopadu koupila obec starou hospodu č. 97 v 
exekuci za 1350 zl.

1880 - Dne 24. března usnášeno odprodati na úhradu stavby školní 
budovy obecní dům č. 97 bez práva nálevního a prodána o 
to žádost k zemskému výboru.

1923 - Jelikož se končí tímto rokem pronájem obecních budov a 
tyto budovy se obci nerentují, usnešeno 23. února prodati 
obecní hostinec s jatkou, obecní obchod zrušiti a umístit 
v č. 97 obecní kancelář a stáje pro obecní býky. Prodej 
obecního hostince proveden dne 22. září okresním soudem 
v Kroměříži veřejnou dražbou a prodán za 95.300 K. 
Kupitelem byl Netopil Felix, rolník č. 2 v Žalkovicích. Kup 
schválen jednomyslně obecním zastupitelstvem i finanční 
komisí.

1924 - Oprava domu č. 97 zadána obecním zastupitelstvem dne 
3. dubna zednickému mistru Kvasničkovi z Kroměříže dle 
plánu a rozpočtu. V budově jsou umístěny obecní kancelář, 
jedna světnice pronajata místní Reifeisenově záložně, jedna 
světnice určena pro domovnici, která ji obývá bezplatně za 
povinnost čistiti a otopovati kancelář, jedna místnost pro 
sluhu u obecních býků, dále jsou umístěny na dvoře chlévy 
pro obecní býky. 18.6. schválilo obecní zastupitelstvo 
práce, které provedeny na budově dodatečně jako nutné, 
změna ve vnitřním zařízení mino rozpočet. Komisionelní 
přehlídka a přijetí budovy konána za přítomnosti zástupců 
okresní politické správy s předsedou J. Hronešem.

1953 - Na obecní dům č. 97 položil Místní národní výbor (MNV) 
novou střechu. Nová vazba položena z polovice eternitem 
a z části starou krytinou, nákladem 7000 Kčs. Provedeno v 
listopadu.

1958 - Celkový náklad na zbudování Zdravotního střediska v 
budově MNV činil 44 000 Kčs. Přímý příspěvek ONV byl 
24 000 Kčs, zbytek uhrazen z doplňkového rozpočtu MNV, 
svépomocná akce občanů dala 5 000 Kčs. 

  Vnitřní vybavení úřadovny MNV s obnovením nátěru 
nábytku si vyžádalo 7 000 Kčs.

1959 - Z bývalých chlévů za budovou MNV byla adaptací 
vybudována nová knihovna 5,0 x 6,5 m. Náklad na tuto 
stavbu činil Kčs 18.000,-. Činnost MNV byla vyhodnocena 
mezi pět nejlepších na okrese. Odměnou přiděleno od ONV 
ruční pojízdná stříkačka na postřik ovocných stromů.

1962 - Pro kancelář MNV byl zakoupen psací a kalkulační stroj.
1963 - Pro zlepšení klimatizačního období v místnosti MNV, byla 

zakoupena el. akumulační kamna. Tím byla odstraněna 
prašnost a špína v důsledku tradičního topení v kamnech. 
Pro administrativní práce v místnosti MNV zakoupen 
počítací stroj.

1984 - 1. července bylo započato s rekonstrukcí budovy MNV, která 
byla již ve špatném stavu. Tato oprava je plánována na dva 
roky.

1986 - Dále byla dokončena rekonstrukce a oprava objektu MNV v 
částce 18.000 Kčs. Jednalo se o opravu fasády a dokončení 
vnitřních úprav místností a sociálního zařízení.

1990 - Na základě zákona č. 367 Sb. Ze dne 4.9.1990 je název Místní 
národní výbor zrušen a nahrazuje jej Obecní úřad. Proto 
dne 7.12.1990 je svoláno první zasedání členů Obecního 
zastupitelstva.

2021 - Zahájena celková rekonstrukce obecního úřadu, kdy 
zůstaly de facto holé obvodové zdi. Posunovaly se příčky, 
vyměňovaly stropy, střecha, okna. Po dobu rekonstrukce 
byl obecní úřad přestěhován do domu č.p. 16.

2022 - Byla ukončena rekonstrukce obecního úřadu, kdy knihovna 
byla přemístěna do bývalého zdravotního zařízení a ze 
staré knihovny vznikla zasedací místnost pro konání 
zastupitelstva, vítání občánků a dalších aktivit v obci.

Fotografie z roku 1965, 2005 a 2022
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Sokolský prapor 
Vážené sestry, vážení bratři, milí přátelé 

 a příznivci Sokola Žalkovice,

ještě v nás doznívají vzpomínky na 
úspěšnou účast našich dětí na XVI. 
všesokolském sletu v roce 2018 a již 
se začíná připravovat slet sedmnáctý, 
který se uskuteční v roce 2024. Naše 

cvičitelky se v minulých dnech zúčastnili představení sletových 
skladeb a nepotrvá dlouho a rozběhne se nacvičování. Věřím, že 
naše jednota se zapojí do nácviku ještě intenzivněji, než tomu 
bylo před minulým sletem a do Prahy vyrazí ještě více našich 
reprezentantů.
Naše Tělocvičná jednota se na minulém sletu prezentovala nejen 
cvičenci, ale rovněž historickým praporem, který byl nesen 
spolu s dalšími prapory při nástupu cvičenců na ploše stadionu v 
pražském Edenu. Až potud je to krásný příběh. Prapor samotný 
je však jinou kapitolou. Ptáte se: „Proč?“ Inu proto, že se na něm 
podepsal zub času. A byť je prapor sám krásným symbolem naší 
historie, tak jeho stav nás k hrdosti neopravňuje.

Proto jsme dospěli k 
závěru, že na příštím sletu 
již musí být prapor ve 
stavu, který nebude naší 
ostudou, a rozhodli jsme 
se nechat zhotovit repliku 
historického praporu. Ten 
bude uložen tak, aby i do 
budoucna dokládal naši 
bohatou minulost. A nově zhotovenou replikou se budeme 
prezentovat na veřejnosti.
Pořízení repliky však není levnou záležitostí. Počítáme s 
výdaji v řádu desítek tisíc korun. Proto si dovolujeme obrátit 
se touto cestou na všechny naše členy, přátele a příznivce s 
prosbou o finanční příspěvek. Pomůže i sebemenší částka. 
Přispět může každý buď bezhotovostním převodem na účet č. 
315907715/0300, který byl pro tento účel založen nebo hotově 
do pokladny Sokola. Při bezhotovostním převodu uvádějte 
prosím do zprávy pro příjemce heslo: PRAPOR. 
Za všechny obdržené finanční dary předem děkujeme.

Za výbor Tělocvičné jednoty Sokol Žalkovice
Ján Horký, starosta T.J.

1. čtecí maraton
Text a foto: L. Němcová, J. Černínová

U příležitosti otevření nové Obecní knihovny, jsme 
uspořádaly pro děti 1.čtecí maraton. Pozvaní byli všichni, 
kdo rádi čtou nebo poslouchají pohádky a příběhy bez 
rozdílu věku. Na začátku nám paní knihovnice představila 
fungování knihovny a doporučila dětem některé knihy, 
které se líbí jejich vrstevníkům. Pak začal samotný maraton. 
Děti si přinesly své oblíbené knihy, ze kterých nám přečetly 
ukázky a my se tak mohli ponořit do příběhů o dinosaurech, 
detektivech, školním životě a dalších. Nakonec si děti 
vybraly, že přečteme celou knihu od Roalda Dahla, Velké 
myší spiknutí, což se nám s jejich pomocí i povedlo. Už se 
těšíme na další setkání s dětmi a jejich oblíbenými knihami.
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Žalkovická Poupata, 
Optimistky a co příště

Text: M. Horká
 

V rámci oslav 800. výročí založení naší vesničky Žalkovice se nám 
po roční odmlce opět představila Žalkovická poupata, tentokrát 
jako Optimistky. 
Optimistky je název sokolské hromadné skladby určené pro zralé 
ženy. Jedná se o mezisletový projekt SOKOLGYM 2022. Tento 
projekt je součástí oslav 160 let od založení Sokola, které si 
připomínáme celý letošní rok. 
Od února se jednou týdně scházela parta natěšených cvičenek 
Sokolek ve věkové kategorii od 10 let do 76 let. Pod vedením 
cvičitelky Marie Anny Horké, troufám si napsat, nejmladší 
cvičitelky Sokola, secvičovaly dívky a ženy tuto skladbu. Jedná se o 
skladbu s náčiním (tyčemi), cvičí se převážně ve dvojicích. Hudební 
doprovod tvoří střih z písní Optimistka od Olgy Lounové, Dál za 
obzor – Karel Gott a Olga Lounová a Mám boky jako skříň od Ewy 
Farné. Základní cvičební celek je 16 cvičenek; choreografický celek 
144 cvičenek. Délka skladby je 6 minut 30 sekund.
Musíte všichni uznat, že je to obrovský úspěch dát dohromady v 
naší malé vesničce celkem 19 cvičenek!

A co na výkony svým svěřenek říká cvičitelka?
„ No, musím říci, že jsem zpočátku měla obavy, jak to vše zvládneme. 
Nebylo ani dostatek podkladů a materiálu, ze kterých by bylo možné 
se skladbu naučit. Nakonec se nám podařilo s mamkou se zúčastnit 
secvičné v Brně, kde jsme spolu s autorkami choreografie a za účasti 
cvičitelek z celé republiky měly možnost se s touto skladbou blíže 
seznámit. Účelem této akce bylo především secvičení změn a úprav 
choreografie. 
A co se týká samotných secvičných v Žalkovicích? 
No, „babky“ byly prostě úžasné. Velice brzy se naučily choreografii, 
takže jsme měly prostor pro dopilování, a i na případné účelové 
úpravy útvarů. Závěrečná pyramida byla už jen tzv. třešnička na 
dortu.
Malinko kulhala dochvilnost, ale to jsme si velice brzy ujasnily. 
Další kámen úrazu – vyrušování. Stále si chtěly předávat informace, 
ale na to prostě nebyl čas! Blížil se konec školního roku, musela 
jsem věnovat více času přípravě do školy, do toho všeho 4 x týdně 
trénink s mažoretkami. Bylo to pro mě hodně časově náročné. Ale 
strašně mě to bavilo, užívala jsem si ty chvíle a byl to pro mě takový 
relax. Na závěr bych chtěla poděkovat všem, které to se mnou těch 
několik měsíců vydržely.„
Děkujeme cvičitelce a všem Optimistkám za super výkon. 
A které to vlastně byly? 

Za věrnou gardu: Maruška Bajgarová, Jana Neradilová, Jaruška 
Sumcová, Lenka Bajgarová, Liduška Koryčanová
Sokolky: Liduška Horáková, Marie Horká, Alenka Netopilová, Eva 
Hošťálková, Radka Landsmannová
Nové tváře Sokola: Jaruška Cvečková, Pavlínka Naďová, Jarka 
Fiurá, Lenka Kubová, Alice Sedlářová
Posily z Kyselovic: Drahomíra Škrabaňová, Mirka Stískalová
Nejmladší Sokolky: Mařenka Horká, Sabinka Hošťálková
Realizační tým: Květa Burešová

Jsem přesvědčena o tom, že vystoupení včetně našeho originálního 
nástupu Žalkovřesky, jsme si všichni užili, a to jak cvičenky, tak i 
diváci. 
Žalkovické Optimistky reprezentovaly naši Tělocvičnou jednotu 
Sokol Žalkovice svým vystoupením v rámci oslav 100. výročí Sokola 
Bystřice pod Hostýnem.

Dne 16.7.2022 celkem 5 našich cvičenek doplnilo základní cvičební 
celek Sokola Zádveřice při příležitosti oslav 760. výročí od první 
písemné zmínky o obci Zádveřice.
A ZASE NĚKDY PŘÍŠTĚ …..
NAZDAR!
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Skáčeme se Sokolem
Text: M. Horká   Foto: L. Němcová, M. Horká

Ve středu 27.7. se vydalo celkem 21 dětí ze Žalkovic za doprovodu 
3 dospělých do Jump Arény Olomouc v nákupním centru Olympia. 
S pravidly a základy skákání na trampolínách nás seznámil trenér 
Míša, který nám byl celých 120 minut k dispozici. Vyzkoušely jsme 
několik druhů trampolín, jumping pyramidu, molitanovou jámu, 
tzv. Eliminátor, někteří z nás i 9D kino. Nechyběly ani hry a soutěže. 
Příjemnou tečkou na závěr byla návštěva KFC a výborná zmrzlina. 
Děti včetně doprovodu, který také soutěžil mezi sebou (zase vyhrála 
Vlasta), si tento den skvěle užily. Vraceli jsme se příjemně unavení, 
někteří si během cesty domů ve vlaku z Olomouce do Přerova, 
případně i v autobuse z Přerova do Žalkovic, zdřímli.
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Do Otrokovic se Sokolem
Text: M. Horká   Foto: L. Němcová

Ve středu 3. srpna zorganizoval Sokol Žalkovice pro naše nejmenší 
výlet do Lanáčku v Otrokovicích.  Celkem 16 dětí a 2 dospělí se 
vydali vlakem do lanového světa. Lanové dráhy včetně pavoučí 
sítě, netopýřího mostu či opičí dráhy, trampolín, pískoviště s 
hopsinkami, vodní postel, horolezecké stěny, toho všeho jsme si 
plnými doušky užívali celkem 4 hodiny. Děti se vyřádily, společně 
jsme poobědvali, nechyběla zmrzlina ani ledová tříšť. Starší holky 
– Sabinka, Klárka a Mařenka, které nám pomohly s dozorem, 
za co jim patří velké díky, si na závěr návštěvy lanového centra 
vyzkoušely na vlastní kůži atrakci týmový BIG Swing. 
Děti byly spokojené, příjemně unavené a už nyní se těší na další 
akce. 
Věřím, že finanční situace našeho Sokola bude příznivá i příští 
rok (musíme přece jen počítat se stále vyššími cenami za energie) 
a budeme moci dětem ze Žalkovic opět připravit nějaký zajímavý 
sportovní výlet.

Děkuji moc naší cvičitelce Lence Němcové, která mi byla velkou 
oporou při realizace tohoto výletu i akce Jump Aréna Olomouc.

Optimistky opět „NA SCÉNĚ“
Text a foto: M. Horká

V sobotu 1. října byly naše Sokolky se skladbou Optimistky 
pozvány na hody v Kyselovicích. Po tříměsíční přestávce se 
sešla parta 15 cvičenek včetně moderátorky a předvedla opět 
skvělý výkon.

Před samotným vystoupením nemohla chybět porada se 
závěrečnou hláškou „Vejdi a neuškoď“. 
Věřím, že samotné vystoupení doprovázené potleskem  
i hodový taneček, jsme si všichni včetně publika užili.  

Paní Krčmové děkujeme za pozvání.
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Za případné tiskové chyby se omlouváme

Pondělí Úterý Středa Čtvrtek Pátek

ZŠ	Žalkovice	-	TV ZŠ	A	MŠ	Žalkovice

17.00-18.00	Cvičení	dětí
L.Němcová,	J.	Černínová

17.00-18.00	cvičení	starší	žactvo
V.Pátíková

17.00-18.00		Fotbal	-	školička
L.	Navrátil,	R.	Pala

17.00-18.00		Fotbal	-	školička
L.	Navrátil,	R.	Pala

18.-19.00	úřední	hodina
T.	Šimíková	(duben-říjen)

18.00-19.30	Florbal
M.	Němec

19.00-20.30	Cvičení	dívek	a	žen
19.30-21.00		Odbíjená	Žalkovice

L.Dohnal,	L.	Horáková
18.00	-	19.30	Stolní	tenis-dospělí

J.	Netopil
19.30-21.00		Odbíjená	Žalkovice

L.	Dohnal,	L.	Horáková

ROZPIS	SOKOLOVNY			2022/2023

18.00-19.00	Cvičení	ženy
M.Horká

18.00-19.00	Zálesák
L.	Svobodová	

18.00	-	19.30	Odbíjená	Říkovice
Pitner

18.00	-	19.30	Hasiči
R.	Krejčí


